
Úřad vlády České republiky
Oddělení práv osob se zdravotním postižením

Zápis ze zasedání Výboru RVOZP pro přístupnost veřejné 
správy a veřejných služeb
Datum: 25.11.2024
Jednání řídila: Nicole Fryčová
Přítomni: Margareta Baranová (KVOP), František Brašna (SONS ČR), Štefan Čulík (MPSV), Dana 
Hacaperková (MPSV), Martina Hejdová (MZ), Jiří Horkel (MD), Ivo Hruban (MD), Martina Jelínková 
(ÚV ČR), Kateřina Kajtová (MD), Tamara Kováčová (ASNEP), Dagmar Lanzová (NRZP ČR), Iva 
Matějková (MK), Jindřich Mikulík (ASNEP), Petr Novák (MMR), Marek Pazderka (DIA), Pavel 
Ptáčník (ÚV ČR), Michal Rada (KMR), Dagmar Radová (KMR), Artuš Rejent (MK), Zdeňka Slaná 
(ČAS), Daniel Škrip (tlumočník ČZJ), Jan Šnyrych (SONS ČR), Tereza Valešová (tlumočnice ČZJ), 
Markéta Vyhnánková (ÚV ČR), Lenka Žemličková (Správa železnic).

Program jednání:
1. Schválení programu jednání

2. Kontrola plnění úkolů
3. Pravidelné informace

a) Aktuality týkající se přístupnosti na jednotlivých ministerstvech
b) Zákon o požadavcích na přístupnost některých výrobků a služeb
c) Přístupnost internetových stránek a mobilních aplikací
d) Nová stavební legislativa se zaměřením na bezbariérovost - závaznost normy ČSN 

73 4001 pro dopravní stavby
4. Nepřístupnost normy ČSN 73 4001 s odečítačem obrazovky
5. Asistence v rámci železniční přepravy (nedostatky)
6. Zpřesnění zákona č. 231/2001 Sb. co se požadavků na zpřístupňování televizního vysílání týče 

+ podpora aktivit spočívajících v zajišťování titulků a tlumočení do českého znakového jazyka 
pro audiovizuální díla, zpřístupňování audiovizuálních děl prostřednictvím audiopopisu pro 
osoby se zrakovým postižením prostřednictvím dotačního programu Ministerstva kultury ČR

7. Představení výzkumu KVOP Přístupnost veřejných budov a služeb lidem se zdravotním 
postižením 

8. Různé

1. Schválení programu jednání
Předsedkyně Nicole Fryčová přivítala členky a členy výboru na zasedání, v souvislosti se změnou 
statutu a přejmenování Vládního výboru pro osoby se zdravotním postižením na Radu vlády pro 
osoby se zdravotním postižením informovala o změně názvu odborné skupiny na Výbor 
pro přístupnost veřejné správy a veřejných služeb. Dále navrhla oproti pozvánce předřadit bod 3d) 
Přístupnost internetových stránek a mobilních aplikací před bod 3c) Nová stavební legislativa se 
zaměřením na bezbariérovost - závaznost normy ČSN 73 4001 pro dopravní stavby, neboť bod 3c) 
navazuje na bod 4. Dále se dotázala, zda někdo předloží podnět v rámci bodu „různé“.
Dana Hacaperková informovala, že byly publikovány směrnice 2841 a 2842 zavádějící Evropský 
průkaz osoby se zdravotním postižením a Evropský parkovací průkaz pro osoby se zdravotním 
postižením, druhá směrnice rozšiřuje původní směrnici na příslušníky třetích zemí. MPSV bude mít 
gesci za transpozici, MD pak přijalo spolugesci, termín transpozice je do 05.06.2027. Budou 
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zahájena úvodní jednání k přijetí gesce. MPSV se bude v roce 2025 obracet na resorty, zda ve 
směrnici 2841 je v kompetenci resortů nějaký benefit, který na základě evropského průkazu pro OZP 
nebo Evropského parkovacího průkazu bude muset být poskytován. Uvítá kontaktní osobu na 
jednotlivých resortech. Nabídla rozeslání směrnice.
Následně byl program jednání členy a členkami výboru schválen.

2. Kontrola plnění úkolů
Úkol č. 65: Projekt Byrokratické mapy.
Šárka Kochmanová již na MV nepracuje, na webu MV je uvedeno, že projekt byl úspěšně ukončen. 
Nepodařilo se zjistit bližší informace, úkol trvá, než se zjistí podrobnosti o výstupech z projektu.

Úkol č. 108: Novelizace nařízení vlády č. 63/2011 Sb. – průběh, seznámení se závěry – odpovědný: 
Ivo Hruban (MD)
Úkol trvá. 
Ivo Hruban uvedl, že návrh na novelizaci se neposouvá, v Poslanecké sněmovně v 1. čtení – zatím 
se neví přesný termín.

Úkol č. 139: Zpracovat přehled nejdůležitějších mezinárodních norem ke GA.
Odpovědní: ČAS a Michal Rada.
Úkol trvá. 

Úkol z 1/21: Zajistit intenzivní spolupráci CENDIS s NRZP ČR a SONS ČR vedoucí k odstranění 
nedostatků v přístupnosti systému jednotného jízdného.
Úkol trvá. 
Nicole Fryčová informovala, že spolupráce s NRZP ČR probíhala, došlo k úpravě objednávkového 
systému, novinkou je, že pokud si člověk přes portál OneTicket objednává asistenci, před samotnou 
jízdou si nejprve musí zakoupit jízdenku, může být problém si jízdenku předem obstarat.
Lenka Žemličková ke stížnosti na poskytování asistence v Brně pouze do 17:00 hod uvedla, že 
asistence v železničních stanicích a zastávkách není omezena 17. hodinou, zřejmě šlo o 
nedorozumění, asistence je poskytována, kdy je potřeba, v časech obvyklých.
Dagmar Lanzová uvedla, že CENDIS změnu v asistenci plánoval víc než rok, ale podnět se k NRZP 
ČR dostal až v červenci. Jízdenku je potřeba kupovat předem, aby nedocházelo k nevyužití 
asistence, přibližně 13 % lidí objednanou službu nakonec nevyužilo. V listopadu se konala schůzka 
s CENDIS a Správou železnic, NRZP ČR dostala instruktážní video s podrobným návodem, jak si 
jízdenku objednat, mají ho zveřejněn na webových stránkách.
Nicole Fryčová požádala NRZP ČR, aby na dalším jednání s CENDIS mohl být zástupce SONS ČR 
a ASNEP.
Pavel Ptáčník připomněl, že pod Českými dráhami fungovala pracovní skupina, kde byli zapojeni 
všichni zainteresovaní zástupci a mnoho věcí se tam dařilo řešit, vznesl podnět pro NRZP ČR, aby 
se do její pracovní skupiny zapojil širší počet subjektů.
Michal Rada upozornil, že ještě nedošlo k technickému propojení Českých drah a OneTicket, když 
se koupí lístek přes aplikaci Můj vlak, nejde objednat asistenci. Bude potřeba, aby bylo možné 
objednat jen přes ČD a nebyl tam odkaz na OneTicket.
Jan Šnyrych uvedl, že je nedostatečná informovanost, za jakých podmínek se asistence poskytuje. 
SONS ČR nebyla přizvána při přípravě, instruktážní video není vhodné pro zrakově postižené, 
neexistuje přechodné období, k již zakoupené jízdence nelze objednat asistenci. 10-15 dopravců 
má nejednotné podmínky, slevy v krajích nelze vždy uplatnit.
Nicole Fryčová vyzvala k zaslání podnětů na CENDIS, domluví se případně schůzka k  tématu, 
zatím to vypadá na zhoršení situace.
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Úkol z 5/22: Elektronizace zdravotnictví – přístupnost aplikací eRecept a ePoukaz.
Odpovědný: MZ
Úkol trvá. 
Jan Šnyrych informoval, že SONS ČR je v kontaktu s Renatou Golasíkovou ze SÚKL, do eReceptu 
byly jejich podněty zapracovány, SONS ČR však nemůže dělat zdarma audit přístupnosti aplikací, 
ten si musí zajistit dodavatel aplikace. Podněty od uživatelů může ověřit a předat paní Golasíkové, 
aby dílčí věci zapracovali. K nové mobilní aplikaci EZKarta mají kontakt, s kterým mohou 
komunikovat v případě potřeby.
Nicole Fryčová doporučila obrátit se na SÚKL s tím, aby si nechal zpracovat audit přístupnosti.
Martina Hejdová upozornila, že SÚKL je samostatná jednotka, může však podněty předat a případně 
zaurgovat jejich zapracování.
Michal Rada uvedl, že se zabývá koordinací standardů elektronizace zdravotnictví, bylo dohodnuto, 
že přístupnost bude zapracována jako doporučení MZ pro všechny své přímo řízené organizace. U 
klíčových informačních systémů by měl být zadán audit přístupnosti.

Úkol z 10/22: Pozvat na jednání OSGA zástupce Digitální a informační agentury (DIA).
Odpovědný: Nicole Fryčová, sekretariát VVOZP
Proběhlo setkání s DIA, vznikla Pracovní skupina pro přístupnost digitálních služeb pod Radou vlády 
pro informační společnost, kde se toto téma bude podrobně diskutovat – úkol bude vyřazen.

Úkol z 02/23: Přístupnost datových schránek.
Jan Šnyrych nové podněty nemá, pokud přijdou, tak je předávají DIA.
Úkol bude vyřazen.

Úkol z 02/23: Umístit informace ve formátu ETR na Portálu veřejné správy hned na úvodní stránku 
tak, aby byl tento odkaz snadno dohledatelný.
Úkol trvá. 
Od posledního jednání nedošlo k posunu. Čeká se, až budou mít všechny subjekty zveřejněné 
informace v ETR, potom dojde ke zveřejnění prokliku Informace mají zveřejněny pouze tyto subjekty: 
MZ, ČSSZ, MMR, MF, ÚV ČR, MD a MK. 
Pavel Ptáčník požádal koordinátory resortů, aby se pokusili zajistit dokončení úkolu.

Úkol z 02/23: Svolat separátní jednání k problematice přístupnosti voleb pro voliče s těžkým 
zrakovým postižením.
Úkol trvá, SONS ČR pracuje na prototypu hmatové šablony, která bude představena MV.

Úkol z 5/23: Poskytnout seznam přístupných pošt SONS ČR k rozeslání.
Odpovědný: zástupce České pošty, a. s.
Seznam poskytnut byl, spolupráce s ČP byla navázána, zástupci ČP se snaží, proběhlo setkání na 
moderní pobočce, podněty lze předat kontaktní osobě ČP.
Dagmar Lanzová potvrdila, že spolupráce funguje, využila kontakt a zaslala podnět, v krátkém čase 
obdržela odpověď.
Štefan Čulík upozornil na špatnou zkušenost na hlavní poště na Praze 4, kde systém funguje, ale 
zaměstnanci nevědí, jak zákazníka se ZP obsloužit.
Nicole Fryčová podnět ČP předá.
Úkol bude vyřazen.

Úkol z 5/23: Zasílání posudků lékařské posudkové služby.
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Písemná odpověď byla rozeslána, záleží na individuálním posouzení, není možné zasílat posudky 
prostřednictvím e-mailu.
Úkol je vyřešený a bude vyřazen.

Úkol z 5/24: Setkání k nepřístupným platebním terminálům
V říjnu se uskutečnilo jednání s ČNB, řešily se nepřístupné bankomaty, aplikace a internetové 
stránky, problémy v komunikaci se sluchově postiženými, byla přislíbena do konce roku schůzka se 
Sdružením pro bankovní karty a s Českou bankovní asociací, kterou domluví ČNB, termíny poptala, 
ale zatím bez odpovědi, bude urgováno. Zákon o požadavcích na přístupnost některých výrobků 
a služeb, který nabyde účinnosti 28.06.2025, se bude vztahovat na bankovní služby.
Jan Šnyrych požádal o možnost účastnit se za SONS ČR příštího jednání.

Úkol z 5/24: Svolat jednání s Ministerstvem spravedlnosti k otázce nepřístupnosti justice pro lidi se 
sluchovým postižením
K jednání zatím nedošlo, bylo dohodnuto, že ASNEP předloží základ metodiky, jak k těmto lidem 
v justici přistupovat, až poskytne tento podklad, jednání s MSp bude iniciováno.
Tamara Kováčová uvedla, že problémy v justici stále přetrvávají, přislíbena byla základní metodika 
k přístupnosti internetových stránek a překladům ČZJ, potřeba vzniku metodiky přístupné justice 
trvá, ale ASNEP na ni nemá kapacity, bude však na ní spolupracovat.
Podle Nicole Fryčové bude k jednání potřeba alespoň rozpracovat základní problémy sluchově 
postižených v bodech. 

Úkol z 5/24: Svolání jednání k předávání informací lidem se sluchovým postižením v krizových 
situacích
Úkolem se bude výbor zabývat konkrétněji v příštím roce, bude potřeba v bodech sepsat největší 
problémy.
Tamara Kováčová informovala, že nepřístupnost informací pro lidi se sluchovým postižením (SP) 
v době krizových situací se projevila při povodních, ASNEP realizuje šetření dopadu povodní na 
osoby se SP, mělo by se zajistit včasné informování všech lidí se zdravotním postižením, systém 
self broadcasting by měl být přístupný, např. zprávou do mobilního telefonu. Dále je potřeba 
shromažďovat informace o krizové situaci na jednom místě, aby byla do nově vznikajícího 
integrovaného systému krizového řízení zahrnuta také informovanost pro osoby se ZP i SP (znakový 
jazyk, přístupná čeština, titulky). Jde o navázání spolupráce s tvůrci těchto systémů.
Nicole Fryčová informovala, že se tento problém bude řešit přímo s konkrétními kontakty na 
Ministerstvu vnitra.

3. Pravidelné informace
a) Aktuality týkající se přístupnosti na jednotlivých ministerstvech

Proběhl webinář s DIA a Úřadem vlády k přístupnosti internetových stránek a mobilních aplikací a 
webinář ke srozumitelnému psaní textu, v září proběhlo setkání se zmocněnkyní vlády pro lidská 
práva k přístupnosti dopravy, kde se řešilo např. zakotvení vnějšího akustického hlášení do zákona, 
proběhlo setkání na půdě Hospodářské komory k přístupnosti železniční dopravy, další setkání je 
plánováno na konci ledna 2025.
Jindřich Mikulík upozornil na stížnost Jany Havlové, která za ASNEP přednášela na webináři k 
přístupnosti internetových stránek a mobilních aplikací, na nezajištění tlumočení do českého 
znakového jazyka po celou dobu trvání webináře.
Marek Pazderka za DIA informoval, že tlumočnice ČZJ byly objednány, tlumočení bylo zajištěno, ale 
měly zastaralý Windows systém, po 15 minutách se povedlo přes technické problémy paní Havlovou 
připojit.
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Tamara Kováčová uvedla, že by paní Havlová ráda dostala vysvětlující odpověď od DIA nebo Úřadu 
vlády, je potřebné pro příště podobným situacím předcházet prostřednictvím metodiky nebo 
checklistu s informacemi, jaké technické požadavky jsou potřeba pro připojení.
Marek Pazderka informoval, že Blanka Espinoza psala Janě Havlové vyjádření po skončení 
webináře.
Lenka Žemličková představila projekt Správy železnic na zpřístupňování stanic, zpracovávají 
jednotný orientační a informační systém pro cestující, v příštím roce bude řešena část pro zdravotně 
postižené, v pátek proběhlo jednání ohledně zapojení jednotlivých zástupců skupin osob se 
zdravotním postižením.
Nicole Fryčová představila piktogram pro český znakový jazyk, který by měl být používán, v této 
problematice je potřebné se obracet na ASNEP.
Jindřich Mikulík uvedl, že nebyl na setkání k přístupnosti železniční dopravy pozván zástupce osob 
se sluchovým postižením, ASNEP má zájem se zapojit.
Nicole Fryčová odpověděla, že na lednové jednání s Hospodářskou komorou zástupci ASNEP 
pozváni budou, se Správou železnic se dohodlo, že bude vytvořena pracovní skupina a budou zváni 
zástupci SONS, NRZP ČR i ASNEP, kontakt předá. Setkání budou probíhat online cca jednou za 
měsíc.
Dagmar Lanzová zdůraznila, že by bylo potřeba, aby se za ASNEP účastnil někdo s technickými 
zkušenostmi.

b) Zákon o požadavcích na přístupnost některých výrobků a služeb
Nicole Fryčová informovala, že v prosinci 2023 byl přijat zákon č. 424/2023 Sb., o požadavcích na 
přístupnost některých výrobků a služeb. 
Proběhla konference INSPO (Internet a informační systémy pro osoby se specifickými potřebami), 
kde zástupci MPO informovali o tomto zákonu, nejsou aktualizovány harmonizované normy, zákon 
existuje, ale je problematické, podle čeho přístupnost posuzovat, účinnost již příští rok, zástupce 
MPO pozveme na příští zasedání, je domluveno, že uspořádají webinář pro uživatele se zdravotním 
postižením.

c) Přístupnost internetových stránek a mobilních aplikací
Michal Rada informoval, že pod Radou vlády pro informační společnost vznikla Pracovní skupina 
pro přístupnost digitálních služeb, která by se měla věnovat přístupnosti digitálních služeb veřejné 
správy po technické stránce, bude se v ní řešit i přístupnost některých digitálních služeb, které jsou 
na pomezí veřejné správy a komerční sféry. První jednání se bude konat 05.12.2024.
Marek Pazderka uvedl, že DIA je povinna provádět kontroly přístupnosti internetových stránek a 
aplikací, proběhlo 460 kontrol, připravuje se sepsání hodnotitelské zprávy za 3 roky, dochází k 
obměně týmu DIA, probíhají zaškolení nových pracovníků. Říjnového webináře se účastnilo přes 
700 registrovaných účastníků.

d) Nová stavební legislativa se zaměřením na bezbariérovost - závaznost normy ČSN 73 
4001 pro dopravní stavby

Přetrvávají nejasnosti, zda je norma ČSN 73 4001 závazná i pro dopravní stavby, není to jasné i 
přes obdržené stanovisko z Ministerstva dopravy.
§ 332a zákona č. 283/2021 Sb. stanoví, že do doby vydání prováděcích právních předpisů podle 
§ 152 tohoto zákona, nejpozději však do 1. července 2027, se postupuje podle prováděcích právních 
předpisů k provedení § 194 zákona č. 183/2006 Sb., ve znění účinném ke dni předcházejícímu jejich 
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zrušení tímto zákonem. Části prováděcích právních předpisů podle věty první, které jsou v rozporu 
s tímto zákonem, se nepoužijí.
§ 333 zákona č. 283/2021 Sb. odst. 1 stanoví, že Ministerstvo pro místní rozvoj vydá vyhlášky 
k provedení § 152 odst. 1. Podle odst. 2 Ministerstvo dopravy vydá vyhlášku k provedení § 152 odst. 
1, kterou stanoví technické požadavky na stavby dálnic, silnic, místních komunikací a veřejně 
přístupných účelových komunikací, stavby drah a civilní letecké stavby a rozsah a obsah projektové 
dokumentace k těmto stavbám.
Vyhláška č. 146/2024 Sb., o požadavcích na výstavbu, byla vydána na základě zmocnění v § 333 
odst. 1 stavebního zákona k provedení § 152 odst. 1 – vztahuje se obecně na všechny druhy staveb 
v působnosti MMR.
Ministerstvo pro místní rozvoj stanoví podle § 333 odst. 1 zákona č. 283/2021 Sb., stavební zákon, 
ve znění zákona č. 152/2023 Sb. k provedení § 152 odst. 1 stavebního zákona.
Nicole Fryčová vznesla dotaz na MD, z čeho vyplývá, že je norma závazná i pro dopravní stavby.
Jiří Horkel uvedl, že přímo ve vyhlášce č. 146/2024 Sb. není uvedeno, že se týká pouze staveb mimo 
dopravní stavby, tzn. tato vyhláška dopravní stavby včetně pozemních komunikací nevylučuje. Je to 
věc právního výkladu. Pro stavby pozemních komunikací je potřeba vycházet také z ustanovení 
platného zákona č. 13/1997 Sb., o pozemních komunikacích, který je speciální právní úpravou a ve 
věci technických požadavků na stavby pozemních komunikací má v § 16 odst. 3 zmocňovací 
ustanovení pro MD k provedení zákona o pozemních komunikacích – vyhlášku č. 104/1997 Sb. 
V § 16 této vyhlášky je uvedeno, že při přípravě staveb se postupuje podle zvláštních předpisů, 
k tomu je pod číslem 6 mj. učiněn indikativní odkaz na stavební zákon č. 50/1976 Sb., ve znění 
pozdějších předpisů. Z této vyhlášky tak vyplývá, že je potřeba vycházet vždy z platného stavebního 
zákona a jeho prováděcích právních předpisů, což se týká i požadavků na přístupnost (dříve 
bezbariérového užívání). 
MD si je vědomo nepřehledné situace, připravuje proto novelu vyhlášky č. 104/1997 Sb., kde se 
odkaz upřesní, aby bylo jednoznačné, že se z hlediska požadavků na přístupnost na dopravní stavby 
pozemních komunikací bude vycházet také z normy ČSN 73 4001.
Vyhláška č. 177/1995 Sb. řeší přístupnost železničních staveb.
Z dikce stavebního zákona a vyhlášky č. 146/2024 Sb. nevyplývá, že by byly dopravní stavby 
vyloučeny z požadavků na přístupnost dle normy ČSN 73 4001.
Nicole Fryčová se však domnívá, že z § 333 stavebního zákona vyplývá, že pro dopravní stavby 
k provedení ustanovení § 152 odst. 1 musí MD vydat nové podzákonné právní předpisy nebo 
novelizovat stávající, aby došlo k zezávaznění.
Dagmar Lanzová upozornila, že norma ČSN 73 4001 – není pro MD uvedena v seznamu závazných 
norem.
Podle Jiřího Horkela požadavky na přístupnost vyplývají ze stavebního zákona a jeho prováděcích 
předpisů (dříve vyhl. č. 398/2009 Sb., aktuálně vyhl. č. 146/2024 Sb.).
Kateřina Kajtová doplnila, že MD v součinnosti s MMR do měsíce po účinnosti nového stavebního 
zákona vydalo vyhlášku č. 227/2024 Sb., o rozsahu a obsahu projektové dokumentace staveb 
dopravní infrastruktury, projektanti již projektují podle této vyhlášky a musí vycházet z normových 
požadavků včetně normy ČSN 73 4001.
Nicole Fryčová požádala MD, zda by mohlo na svém webu uveřejnit, že je norma 73 4001 pro 
dopravní stavby závazná.
MD toto stanovisko zveřejní na svých internetových stránkách.
Nicole Fryčová vznesla dotaz na MMR, zda stále funguje Poradní sbor ministra pro místní rozvoj 
k přístupnosti staveb a zda se může brzy sejít, norma je účinná 4 měsíce a vyvstává již mnoho 
problémů, o kterých je potřeba diskutovat.
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Petr Novák ujistil, že Poradní sbor funguje i pod novým panem ministrem a může být svolán, ale 
v současnosti MMR nemá konkrétní témata k jednání.
Nicole Fryčová požádala, aby témata dodali zástupci SONS ČR a NRZP ČR, je jich velké množství.
Petr Novák upřesnil, že nějaké dotazy na normu MMR eviduje, ale vyplývají z nepochopení, že 
projektant začne používat normu, ale nepřečte si ustanovení vyhlášky, řada věcí byla vysvětlitelná 
tím, že při používání se musí dodržet pořadí zákon – vyhláška - norma.

4. Nepřístupnost normy ČSN 73 4001 s odečítačem obrazovky
Nicole Fryčová informovala, že od Martina Daňka z MMR odešel v září e-mail Ing. Dvořákové z ČAS 
s požadavkem, aby došlo ke zpřístupnění normy ČSN 73 4001, normu není možné číst pomocí 
odečítače obrazovky pro zrakově postižené. Aby byla norma správně přístupná, musí obsahovat 
tzv. textovou vrstvu, zároveň musí být text správně formátován, aby se šlo pomocí odečítače 
obrazovky pohybovat po jednotlivých částech normy. Uvedla, že aktuálně nelze text ani označit a 
případně zkopírovat, tudíž ani nemůže být pro odečítač obrazovky text rozpoznatelný. 
Zdeňka Slaná (ČAS) uvedla, že kopírování normy není možné kvůli autorským právům, požadavek 
na přístupnost s odečítačem obrazovky dostali poprvé, nemají s tím zkušenosti, vznášeli dotaz, jak 
se to má dělat, zatím bez odpovědi, poučí se v zahraničí, použijí jejich know-how např. z Irska, jsou 
problémy s tabulkami, obrázky apod., ročně vydávají cca 1700 textů, proto budou upravovat jen 
dokumenty, které si uživatelé vyžádají, potřeba součinnosti s MMR. 
Nicole Fryčová požádala Zdeňku Slanou o zaslání dotazu na parametry pro přístupnost textu 
s odečítačem obrazovky, lze to určitě komunikovat se SONS ČR.
Michal Rada upozornil na projekt RECENT, kde se řeší také problematika přístupnosti na úrovni 
evropských norem, možno propojit ČAS s tvůrci projektu. EK a EU počítají, že od roku 2028 by 
všechny evropské normy měly být v přístupném formátu.
Nicole Fryčová zdůraznila, že norma je součástí právního řádu, text je závazný, je tedy žádoucí, aby 
se k němu mohli dostat všichni uživatelé. Zeptala se, jak je to se závazností norem, na které je 
v textu odkazováno, zda je také potom taková norma závazná.
Zdeňka Slaná odpověděla, že odkazované normy v normě ČSN 73 4001 nejsou závazné, pokud 
nejsou zezávazněné jiným právním předpisem.

5. Asistence v rámci železniční přepravy (nedostatky)
Bod byl řešen v rámci kontroly úkolů. 
Nicole Fryčová vyzvala zástupce organizací OZP, pokud vědí o nedostatcích v asistenci, aby je 
zasílali jí nebo Martině Jelínkové ze sekretariátu RVOZP.
Ivo Hruban k aplikaci Můj vlak prověří podněty od SONS ČR a NRZP ČR, bude je dále komunikovat 
s CENDIS tak, aby systém byl do budoucna vyhovující potřebám OZP.
Jan Šnyrych požádal o přizvání, kdyby byly nějaké další zamýšlené úpravy.

6. Zpřesnění zákona č. 231/2001 Sb. co se požadavků na zpřístupňování televizního 
vysílání týče + podpora aktivit spočívajících v zajišťování titulků a tlumočení do 
českého znakového jazyka pro audiovizuální díla, zpřístupňování audiovizuálních děl 
prostřednictvím audiopopisu pro osoby se zrakovým postižením prostřednictvím 
dotačního programu Ministerstva kultury ČR

Před rokem byly předloženy akční plány na zpřístupňování vysílaného obsahu, další plány budou 
vytvářeny do konce června 2025 na tříleté období, organizace zastupující lidi se sluchovým 
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postižením vnímají nedostatky, požadují novelizaci zákona, podařilo se to pouze částečně 
prostřednictvím pozměňovacího návrhu poslance Patrika Nachera a ministra kultury Martina Baxy, 
která zahrnuje technické nedostatky, bohužel ne zásadní témata, není jasné, s jakým výsledkem 
bude novela projednávána (týká se spíše poplatků pro Českou televizi a Český rozhas). V další 
novele by mělo dojít k upřesnění zákona ve smyslu přístupnosti pro diváky se zrakovým i sluchovým 
postižením, pouze akční plány nejsou dostačující.
Na podporu zpřístupňování by byl vhodný dotační titul, mnoho menších provozovatelů televizního 
vysílání by rádo zpřístupňovalo, ale nemají na to finanční prostředky, dotace vychází z Národního 
plánu.
Nicole Fryčová vznesla dotaz na MK, zda má v plánu zpřesnit zákon dle požadavků ASNEP a zda 
je plánováno vyhlášení dotačního titulu.
Artuš Rejent uvedl, že proběhlo pracovní jednání mezi MK a dotčenými organizacemi zastupujícími 
osoby se zdravotním postižením za účasti náměstka Šaška, na něčem není politická shoda. Akční 
plány vycházejí z evropské směrnice. Rada pro rozhlasové a televizní vysílání má dohled nad 
plněním akčních plánů, bude první akční plán vyhodnocovat v příštím roce, ukáže se, jaké z něho 
vyplynou nedostatky, v průběhu tvorby akčního plánu Rada proaktivně komunikovala 
s provozovateli vysílání a snažila se sjednotit podobu plánů i nastavení výstupů.
Novela měla vejít v účinnost od 01.01.2025, to je již nereálné, ale je to klíčový bod programového 
prohlášení vlády, doufají, že novela bude schválena, u částí, které se týkají zpřístupňování je datum 
účinnosti nastaveno tak, aby novela platila od platnosti nových akčních plánů, které budou platit od 
1. července 2025.
Dotační programy MK mohou podporovat neziskové aktivity, z dotace nesmí být generován zisk a 
prostředky poskytnuté na projekt nemohou být na investiční náklady, což projekty zpřístupňování 
nesplňují, dotační program je jen na rok, ale např. titulkovaný seriál bude vysílán i v dalším roce.
Dotační program pro oblast médií a audiovize zahrnuje např. filmové festivaly, v rámci kterých lze 
čerpat finanční prostředky na zpřístupnění - např. Jeden svět, není mnoho zájemců.
Pro vyhlášené dotační řízení obdrželo MK 1 žádost o zpřístupnění zpravodajství v regionálním 
vysílání. Musí se postupovat případ od případu, aby se žádost vešla do podmínek dotačního 
programu.
Iva Matějková doplnila, že Program na podporu kulturních aktivit osob se zdravotním postižením a 
seniorů umožňuje financovat i audiopopis, rozdělováno je 8,5 mil. Kč.
Jan Šnyrych vznesl dotaz k filmové tvorbě, zda by nešly nastavit podmínky pro nové filmy, které mají 
finanční podporu od státu, aby byly přístupné pro všechny diváky a obsahovali audiopopis a titulky.
MK to může projednat se Státním fondem kinematografie. Zákon o audiovizi je v legislativním 
procesu, je již v Senátu, tam se již nedá počítat s legislativními úpravami. Pravděpodobně by však 
stačilo jen změnit dotační podmínky.
Jan Šnyrych nabídl dodat zkušenosti ze zahraničí.
Tamara Kováčová odkázala na opatření 15.2.1 v Národním plánu, kde je třeba navrhnout navýšení 
povinnosti opatřování televizních pořadů titulky a audiopopisem
Nicole Fryčová požádala MK, zda by bylo možné se k tomuto tématu ještě během prosince setkat a 
prodiskutovat konkrétní požadavky.
Artuš Rejent se setkáním souhlasil. 
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7. Představení výzkumu KVOP Přístupnost veřejných budov a služeb lidem se zdravotním 
postižením 

Margareta Baranová představila výzkum formou prezentace, která bude rozeslána členkám a 
členům výboru spolu se zápisem.
Cílem výzkumu bylo prozkoumat, jak jsou pro lidi s různým druhem postižení vybaveny jednotlivé 
vybrané veřejné instituce a identifikovat hlavní bariéry, které ztěžují pohyb a orientaci ve veřejných 
institucích.
K výzkumu bude vydáno doporučení, které bude medializováno, vzniknou naučná videa pro instituce 
s příklady dobré praxe.
Margareta Baranová vyzvala k zasílání jakýchkoliv podnětů k přístupnosti do Kanceláře veřejného 
ochránce práv, uvítají podněty také přímo k normě ČSN 73 4001.
Celý výzkum je dostupný na stránkách veřejného ochránce práv: 32_2022_OZP_final.pdf.

8. Různé
V rámci tohoto bodu již nebyl předložen žádný další podnět.

Nicole Fryčová poděkovala členkám a členům za účast, informovala, že další zasedání se uskuteční 
na jaře 2025, a ukončila zasedání. 

Zapsala: Martina Jelínková

Schválila: Nicole Fryčová
předsedkyně výboru

https://www.ochrance.cz/uploads-import/ESO/32_2022_OZP_final.pdf
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